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Het verheugt mij dat de commissie de openbare behandeling na één
schriftelijke ronde voldoende voorbereid acht. Aan het daarbij gemaakte
voorbehoud meen ik, met de beantwoording van het verslag, tegemoet te
zijn gekomen.

De leden van de fractie van het CDA vroegen in hoeverre met het
vooruitlopen op de aanstaande regionale herindeling in de provincie
Zeeland, zaken worden vastgelegd. In principe verzetten de hoofdlijnen
van het herindelingsbeleid zich tegen het instellen van nieuwe gemeenten
met minder dan 8 000 inwoners. Om die reden voel ik, evenmin als
gedeputeerde staten van Zeeland, groot enthousiasme voor deze
samenvoeging. Mede gelet op de zeer duidelijke voorkeur van beide
gemeentebesturen om met elkaar te fuseren, is de regering evenwel
bereid een uitzondering te maken en deze samenvoeging te bevorderen.
Wel meen ik dat het in dit geval geen samenvoeging kan betreffen die de
toekomstige nieuwe gemeente vrijwaart voor herindelingen binnen de
termijn van 20 a 25 jaar waarvoor herindelingen in andere gevallen
toereikend moeten zijn. De positie van de voorgestelde nieuwe gemeente
staat wat mij betreft dan ook ter discussie in het kader van de procedure
tot gemeentelijke herindeling in Zeeuwsch-Vlaanderen.

Dezelfde leden vroegen nader in te gaan op de motivering om met het
samengaan van deze gemeenten thans akkoord te gaan, terwijl daarbij
tevens door de regering wordt aangetekend dat dit de gemeente niet
vrijwaart van een verdere herindeling op termijn. Zij vroegen de regering
nader aan te duiden voor welke termijn zij de nieuwe gemeente thans qua
omvang voldoende aan de maat acht, en of de huidige bestuurlijke
problemen daarmee snel kunnen worden opgelost.

Het provinciebestuur heeft thans een herindelingsplan voor Walcheren
en Schouwen-Duiveland in procedure. Na afhandeling van het provinciale
deel van de procedure komt de streeksgewijze beschouwing van
Zeeuwsch-Vlaanderen aan de orde. In de beleidsvoornemens van het
provinciaal bestuur is aangegeven dat dit naar verwachting 2 tot 3 jaar na
aanvang van de hiervoor genoemde procedure zal zijn. Evenwel is
onzeker wanneer het provinciebestuur concrete plannen bij de Minister
van Binnenlandse Zaken zal indienen. Ook is onbekend of het thans
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zittende college van gedeputeerde staten aan het slot van de lopende
zittingsperiode nog initiatieven zal ontplooien.

Evenmin is bekend of en, zo ja, wat voor pre-wettelijke procedure de
provincie in die streek zal hanteren. In ieder geval zal de afweging die het
provinciebestuur dan moet maken minder eenvoudig zijn dan bij de thans
lopende procedures, die gebieden betreffen waar het merendeel van de
gemeenten zich onder de in het rijksbeleid geformuleerde
kwetsbaarheidsgrens bevinden. Of de thans via vrijwillige fusie te vormen
gemeente Sluis-Aardenburg op termijn van voldoende omvang kan
worden geacht is ten eerste afhankelijk van de provinciale keuzes voor het
gebied Zeeuwsch-Vlaanderen. Ten tweede is het afhankelijk van de
toetsing van deze keuzes aan de hoofdlijnen van het herindelingsbeleid.
Door deze onzekere factoren zal de nieuwe gemeente niet op korte termijn
bij een nieuwe herindeling worden betrokken. Door deze fusie wordt in elk
geval op korte termijn bereikt dat de nieuwe gemeente minder kwetsbaar
zal zijn dan beide individuele gemeenten in de bestaande situatie.

Naar het oordeel van de leden van de fractie van de PvdA moet de
beoogde samenvoeging los gezien worden van de gemeentelijke
herindelingen, die in deze provincie nog zullen plaatsvinden. Mocht uit de
thans in voorbereiding zijnde gemeentelijke herindeling in Zeeland blijken
dat de nieuw te vormen gemeente past in een gemeentelijke herindeling,
dan zou aan dit voorstel, naar de mening van deze leden, niet ontleend
mogen worden dat de herindeling aan deze gemeente voorbij gaat. Ik ben
het met deze gedachtengang eens, zoals blijkt uit mijn antwoord op de
eerste vraag van de leden van de fractie van het CDA. Overigens merk ik
op dat beide gemeenten hoewel bekend was dat het provinciebestuur en
de Minister van Binnenlandse Zaken hebben aangegeven dat deze fusie
verdere ontwikkelingen op termijn niet mag uitsluiten, onverkort hebben
vastgehouden aan hun beslissing om te fuseren.

De leden van de fractie van de D66 vroegen of de regering kan
aangeven binnen welktijdsbestek de gemeentelijke herindeling in
Zeeuwsch-Vlaanderen haar beslag zal krijgen. Zoals blijkt uit mijn
antwoord op de tweede vraag van de leden van de fractie van het CDA, zal
dit blijkens de beleidsvoornemens van het provinciebestuur 2 tot 3 jaar na
aanvang van de procedure tot herindeling van Schouwen-Duiveland en
Walcheren zijn.

De leden van de fractie van de SGP vroegen op grond van welke
argumenten, anders dan puur getalsmatige, herindeling in deze situatie
aangewezen wordt geacht. Welke concrete knelpunten zijn er?

Volgens de hoofdlijnen van het herindelingsbeleid bestaan er op grond
van de bestuurspraktijk de volgende knelpunten: juridisch-bestuurlijke,
sociaal-geografische, financieel-economische en ruimtelijke. Bij deze
samenvoeging worden vooral juridisch-bestuurlijke en financieel–
economische knelpunten opgelost. De fusie leidt er toe dat twee kleine,
kwetsbare gemeenten worden geïntegreerd tot een krachtiger geheel. De
nieuwe gemeentelijke organisatie biedt meer mogelijkheden tot ambte–
lijke specialisaties en is minder kwetsbaar. Bovendien ontstaat er een
financieel levensvatbare gemeente.

Dezelfde leden vroegen ook hoe de regering de door de gemeenten zelf
gedragen overtuiging dat er op zichzelf geen sprake is van bestuurlijke of
andere knelpunten beoordeelt.

De gemeentebesturen van Aardenburg en Sluis hebben zelf het initiatief
genomen tot onderlinge samenvoeging. Hieruit leid ik af dat de gemeen–
tebesturen bij nader inzien ook van mening zijn dat voor de lange termijn
een grotere gemeente meer zekerheid biedt voor een daadkrachtig lokaal
bestuur.
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De leden van de fractie van de SGP vroegen verder welke motieven er
zijn om ook de positie van de nieuw te vormen gemeente ter discussie te
stellen in het kader van de procedure tot gemeentelijke herindeling in
Zeeuwsch-Vlaanderen.

Een reden is dat de hoofdlijnen van herindelingsbeleid zich verzetten
tegen het instellen van nieuwe gemeenten met minder dan 8 000
inwoners. Een andere reden is dat het provinciaal bestuur de besturen van
Aardenburg en Sluis er op heeft gewezen dat hun initiatief niet in de weg
zou mogen staan aan andere keuzes voor de streek in een later aan de
orde komende beschouwing van de gemeentelijke indeling van
Zeeuwsch-Vlaanderen. Deze gemeentebesturen hebben bewust de aan
hun initiatief verbonden risico's van een redelijk kort in de tijd volgende
nadere eventuele herindeling aanvaard.

Dezelfde leden vroegen tenslotte of het niet ter inzage leggen van de
concept-raadsbesluiten niet betekent dat betrokkenen onvoldoende
gelegenheid hebben gekregen voor inspraak. In hoeverre is hierdoor
gehandeld in strijd met wettelijke bepalingen?

De Wet arhi voorziet nauwelijks in procedurevoorschriften in het geval
van herindeling op initiatief van de raden van de betrokken gemeenten,
zodat van strijdigheid met wettelijke bepalingen geen sprake is. Gelet op
het feit dat in de dorpskernen voorlichting is gegeven door middel van
voorlichtingsbijeenkomsten, heb ik geen bezwaartegen
niet-terinzagelegging van de concept-raadsbesluiten. Weliswaar vonden
deze bijeenkomsten plaats na de vaststelling van de ontwerp-regeling,
maar van grote bezwaren onder de bevolking is niet gebleken. Ik ga er
bovendien van uit dat in kleine gemeenten als Aardenburg en Sluis de
fusieplannen algemeen bekend zijn en dat wie dat wil, zich kan laten
horen.

Nota van wijziging

Bij deze nota naar aanleiding van het verslag is een nota van wijziging
gevoegd. Ter toelichting hierop merk ik het volgende op. De eerste
wijziging (onderdeel A) is vereist ingevolge de inwerkingtreding op 1
januari 1994 van de Wet van 16 september 1993 tot wijziging van de
rechterlijke indeling.

De tweede wijziging (onderdeel B) strekt ertoe de bijlage bij de
Politiewet 1993 in overeenstemming te brengen met dit wetsvoorstel.

De derde en de vierde wijziging (onderdelen C en D) zijn vereist
ingevolge de artikelen 56, vierde lid, en 107c, eerste lid, van de Wet op het
basisonderwijs. Op grond hiervan moet, indien op basis van artikel 283
van de Gemeentewet bij wet een gemeentelijke herindeling tot stand
komt, bij die wet een nieuwe stichtings– en opheffingsnorm worden
vastgesteld. Deze nieuwe normen treden met ingang van de datum van
herindeling in de plaats van de huidige normen die krachtens de Wet op
het basisonderwijs zijn vastgesteld. De normen zijn gebaseerd op het
aantal 4- tot en met 11-jarigen per vierkante kilometer, de zgn. leerling–
dichtheid.

De Staatssecretaris van Binnenlandse Zaken,
D. IJ. W. de Graaff-Nauta
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